
Barangolás házunk táján: 

Gyógyszerhatástani Intézet 
Hosszú „száműzetés" u tán ma 

m á r ismét az EötVös utcai „fő-
hadiszállásán" tevékenykedik a 
Gyógyszerésztudományi Ka r négy 
intézete. Amint men tem fel a 
lépcsőn, azon gondolkodtam, 
hogy milyen változatos pályát 
val lhat magáénak ez az épület. 
Az elmúlt 20 évben a szakmun-
kásképző intézet, m a j d a szemé-
szeti klinika is o t thonának mond-
hat ta . Azután a gyógyszerész-
képzés fe ladatá t szolgálta — 
mint később kiderült — a na-
gyon is roskatag épület. A ha t -
vanas évek végén kezdődött a 
k a r vesszőfutása. Mindenki nagy 
reményekkel vár ta a restaurációs 
munká la tok befejezését — sokáig 
hiába. Hogy milyen munká t vég-
zett az építőipar? Az évek szá-
m á t alapul véve, bizonyára ala-
posat. Idáig ju to t tam az emlé-
kezésben, amikor az első eme-
le t re érve megpil lantot tam a 
t áb lá t : Gyógyszerhatástani Inté-
zet, igazgató: dr. Dirner Zoltán 
egyetemi tanár. Csengetésem re-
akciója: a berregő hang azt je-
lentette, hogy semmi akadálya 
sorozatunk folytatásának, „fel-
fedezhetem" ezt a nagy érdeklő-
désre számottar tó intézetet. Né-
p ü n k ugyanis a gyógyszer-
fogyasztásban is az európai é l -
mezőnyhöz tartozik. Nem ár tana 

A mikrobiológiai laboratórium 

tehát többet tudnunk a kedvenc 
gyógyszereink hatásaival foglal-
kozó intézetről. 

A gyógyszer értéke 
— A laikus gyógyszerfogyasz-

tók sajnos még mindig a d rá -
gább készítményeket részesítik 
előnyben, holott sok esetben az 
olcsóbb esetleg sokkal hatéko-
nyabb. A kalmopirin, papaverin, 
és a digitálisz példája is azt bi-
zonyítja, hogy a gyógyszer érté-
két elsősorban a forgalomban 
eltöltött évek száma határozza 
meg — kezdte a beszélgetést 
Dirner professzor, az egyetemi 
oktatói ka r doyenje. Egy sztori-
val is alátámasztot ta mondandó-
já t : — Szigorlaton az egyik ki-
váló hallgatónak a következő 
kérdést tet tem fe l : Ha ön lenne 
Noé és bá rká j ában csak tíz 
gyógyszernek lenne hely, melye-
ket mentené meg az utókor szá-
m á r a ? A válasz kielégítő volt. 
Szándékosan mondom a kielégítő 
jelzőt, mer t e r re a kérdésre úgy-
szólván lehetetlen teljes pontos-
sággal válaszolni. 

Az intézet tudományos munka -
társai az őket segítő személyzet-
tel együtt azon fáradoznak, hogy 
minél pontosabb választ lehessen 
adni a ma kérdőjeleire. Íme a 

(fotók: Ruszkai Károly) 

névsor: Tanszékvezető: dr. Dir-
ner Zoltán, docens: dr. Gábor 
Miklós, ad junktusok: dr. Thu-
ránszky Károlyné, dr. Iván Já-
nos, és dr. Bogdán Ernőné. Ta -
nársegéd: dr. Sallai János, inté-
zeti gyógyszerész: Szikszay Mar-
git, tudományos gyakornokok: 
dr. Sallai Jánosné, és Botos Mar-
git, demonstrá tor : Bencze Béla 

Az ultrahangos sejthomogenizá-
tor 

IV. éves gyógyszerészhallgatő. 
Ti tkárnő: Józsa Ferencné. Egész-
ségügyi középkáderek: Pető La-
josné és Csongrádi Istvánné ké -
pesített laboratóriumi assziszten-
sek, valamint Németh Pálné és 
Dobsai Molnár Gabriella labora-
tóriumi asszisztensek. Az intézet 
kísérleti munkáiban résztvevő 
segédmunkaerők: Mészáros Já-
nosné, (állatgondozó), Terhes Im-
re, Hujber Bálintné és Jani Jó-
zsef né. Az intézet jó közösségi 
szellemére jellemző, hogy 15 
esztendő alat t mindössze egy 
kolléga távozott el, aki megér-
demelten magasabb beosztásba 
került . 

Korábban a biológiai tárgyak 
— gyógyszertan, toxikológia, élet-
tan, kórélettan, mikrobiológia — 
oktatását az általános orvosi ka r 
lá t ta el. A minisztérium 1958-ban 
engedélyezte a gyógyszerésztudo-
mányi kar és ezen belül a gyógy-
szerhatástani intézet felállítását. 
(A kar első dékán ja Dirner pro-

A farmakológiai laboratór ium 

fesszor volt.) A professzor a sző 
legszorosabb ér telmében alapító 
tagnak számít, hiszen az elmúlt 
15 évben az ő irányítása a la t t 
működöt t az intézet. 

Intenzív kutatómunka 
Az oktatás mellet t az intézet-

ben intenzív kutatómunkát is 
végeznek. Dirner professzor és 
dr. Bogdánné ad junk tus a gyógy-
szerfelszívódás ku ta tásának t e rü -
letén ér t el jelentős eredménye-
ket. Dr. Gábor Miklósnak, a bi-
ológiai tudományok kandidá tusá-
nak tavaly jelent meg monog-
rá f i á j a „A flavonoidok gyulladás-
gátló ha tása"c ímmel , ango lnye l -
ven az Akadémiai kiadó gondo-
zásában. A ké t részből álló t u -
dományos m ű a flavonoidok ha-
tásmódja i t tárgyal ja a kísérletes 
orvostudomány szemszögéből. 
1936-ban, Szent-Györgyi Albert 
és Rusznyák Is tván kísérletei 
h ívták fel a figyelmet a f lavo-
noidok gyógyhatására, ö k a cit-
romból izoláltak olyan anyagot, 
amely az érfa l áteresztőképessé-
gét csökkenti. Az így előállított 
hatóanyagot citr innek, illetve P 
v i taminnak nevezték el. Gábor 
Miklós docens 1972-ben Nyon-
ban, a IV. Nemzetközi Angioló-
giai Szimpóziumon vet t részt. 
Refe rá tumának anyaga könyv 
fo rmá jában is megjelent . A f a r -
makológiai tudományok kandidá-
tusa szerényen nyilatkozott tudo-
mányos eredményeiről : 

— Első monográf iám 1960-ban 
jelent meg: A kapillárisrezisz-
tencia farmacológiai befolyásolá-
sa címmel. E kutatás i témakö-

römből speciális kollégiumot 
t a r tok a ha l lga tóknak I lyenfor-
m á n is szeretném összehangolni 
oktatói és kutatói munkáma t . 

Dr. Thuránszkyné a d j u n k t u s , 
nak a kenőcsök sterilitási vizs-
gála tára kidolgozott módszerét 
nemzetközileg is alkalmazzák. 
Dr. Iván János ad junk tus és d r . 
Sallai János tanársegéd jelenleg 
kandidátusi értekezésén dolgozik. 
Ké t szabadalom is fémjelzi az 
intézet eredményes ku ta tómun-
k á j á t 

Nagy súlyt helyeznek a jövS 
gyógyszerész generációjának kép-
zésére is. A karon belül i t t a la -
kul t meg az első tudományos 
diákkör. Évente 3—5 diákkörö» 
hallgató készít pá lyamunkát . Kö-
zülük a legkiválóbbakat — Bo-
tos Margit, Pozsár Mária, End-
rényi Ferenc — felemelt pálya-
dí j ja l ju ta lmazták az e lmúl t évek-
ben. 

Hemingway Nobel-dí ja á tvéte-
le alkalmából í r ta a következő 
sorokat : „ . . . ú j r a és ú j r a meg 
kell kísérelni valamit , ami t még 
soha nem csináltak meg, vagy 
amivel mások kísérleteztek é9 
kudarcot vallottak. Akkor néha, 
h a nagy szerencsénk van, s ikerre 
ju tunk." Ügy érzem, a gyógy-
szerészi ku ta tómunkának is ea 
lehetne az a rs poeticája. Évszá-
zadunkban sokszorosára nőtt az 
életmentő gyógyszerek száma. A 
jövő még hathatósabb készítmé-
nyeinek előállí tásáért az i t t be -
muta to t t intézet is bizonyára so-
ka t fog tenni . 

THÉKES ISTVÁN 

UNESCO találkozó Előadok néhány nyilatkozatot •• j 
A József Attila Tudomány-

egyetem KISZ UNESCO Köre 
két jelentős eseményről számol-
h a t be, amelyek ezévi program-
jának részét képezik, illetve szo-
ros összefüggésben^ ál lnak azzal. 
Az egyik, a november elsején 
megtartot t köri összejövetel az-
zal emelkedik ki a többi közül, 
hogy — elsőízben — az Orvos-
egyetem UNESCO-s d iák ja inak 
részvételével zajlott le, és átfogó 
képet próbált nyúj tan i az UNES-
CO-nak, mint tudományos világ-
szervezetnek, valamint az MTA 
Szegedi Biológiai Központjának 
kapcsolatáról. Juan-Emmanue l 
P ia tar tot t előadást. 

A másik jelentős esemény, 
amiről szeretnénk beszám'olni: 
az UNESCO Bizottság Közneve-
lési Albizottsága a Művelődés-
ügyi Minisztérium jóváhagyásá-
val 1973. november 8—10. között 
rendezte meg az asszociált isko-
lák és az XJNESCO-körök har-
madik országos találkozóját a 
nyíregyházi Bessenyei György 
Tanárképző Főiskolán, a Doku-
mentációs Központ székhelyén. 

A Magyarországon működő 
harminc asszociált iskola és öt 
UNESCO-kör — köztük egyete-
meink — küldöttei vet tek részt 
a konferencián. Szegedről, a J A -
TE és a SZOTE képviseletében 
há rman utaztak el Nyíregyházára, 
s ott voltak a Ságvári Gyakorló 
Gimnázium tanár , és diák kép-
viselői is. Az UNESCO Bizottság 
munkatársa i értékelték az elmúlt 
évek eredményeit , tapasztalatait 
az i f júsági UNESCO élet terén. 
Megállapították, hogy a nehéz-
ségek ellenére a magyarországi 
UNESCO mozgalom jól halad a 
fő célkitűzés, a békére és a nem-
zetközi meg*4 tésre nevelés, a 
népek közti barátság és kul turá-
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lis együttműködés megvalósításá-
nak ú t ján . Hangsúlyozták, hogy 
több felsőoktatási intézményre 
volna szükséges ki ter jeszteni az 
UNESCO programot és azt a 
KISZ-szervezettel együt tműkö-
désben, annak támogatásával 
kellene mindenhol végrehaj tani . 

A résztvevők felszólalásaikban 
ki fe j te t ték észrevételeiket, javas-
lataikat az iskolájukban folyó 
UNESCO-tevékenységgel kapcso-
latban. Szót kér tek a meghívott 
külföldi vendégek is, akik Bul-
gáriából, az NDK-ból és a pá -
rizsi UNESCO Központból érkez-
tek a konferenciára. Ezt követő-
en a szeptemberben megtar tot t 
VII. Magyar Békekongresszusról 
számolt be Zalka Tat jána , a Ma-
gyar UNESCO Bizottság munka -
társa. Előadás hangzott el az 
Emberi Jogok Egyetemes Nyilat-
kozatáról, valamint a gazdasági 
elmaradottság és fejlesztés kér -
déseiről, illetve az erről szóló 
oktatás lehetőségeiről, módszere-
iről. Dr. Fodor Mihályné, az 
UNESCO Dokumentációs Köz-
pont vezetője, az értekezlet egyik 
fő szervezője pedig bemuta t ta a 
központ gazdag anyagát, amely 
nagy érdeklődésre tar tot t számot 
és ismertet te az ott folyó m u n -
kát. j 

összegezésül e lmondhat juk, 
hogy a nyíregyházi találkozó vé-
leményünk szerint igen hasznos 
volt a megjelent küldöttek részé-
re, mer t a tapasztalatcserén és 
megállapodások elfogadásán túl 
olyan személyes kapcsolatok jö-
hettek létre, amelyek minden 
bizonnyal elősegítik — többek 
között — az egyetemi UNESCO-
körök közti együttműködést és 
további eredmények elérését 

CSILLAG ANDRÁS 

A nyári szünidőt nem számít-
va, kereken fél év elég volt ah-
hoz, hogy kialakuljon a klub sa-
játos műsorprofi l ja , törzsközön-
sége stb. 

Felmérésemet, elsősorban 
klub-beli portyázásaim alkalmá-
val ötletszerűen kijelölt alanyok 
megkérdezésével készítettem. A 
kedvező eredmény nem meglepő, 
csupán egyoldalú; mer t hol ke-
ressem azokat, akik bármilyen 
oknál fogva is lemondtak (ön-
ként vagy rábeszélésre) k lub-
tagságukról, látványosan vagy 
csöndben megváltak belépőjük-
től, elvonultak mintegy sértet t 
fenség, vagy egyszerűen e lmara-
doztak! Felmérésemről nem csi-
nál tam statisztikát, a konzek-
venciák levonását is rábízom az 
olvasóra, csupán előadok néhány 
nyilatkozatot. 

„Nagyon meg vagyok eléged-
v e . . . itt töltöm az életem. Állí-
tom, hogy Szeged legjobb k lub-
ja . 

Vannak haver ja im, akik egy-
ál talán nem jönnek le, pedig 
kiváltot ták a belépőjüket (!?) A 
bulihoz hozzátartozik a nagy tö-
meg. Az akkor jó, ha sokan 
v a n n a k . . . Néhány számot már 
nagyon unok. A klubtagoknak is 
biztosan van pár jó lemeze, eze-
ket behozhatnák lejátszani. 

Még többet akarni , mohóság 
lenne. Ezt így írd le szó szerint! 

„Jó az például, hogy negyed-
osztályú a b ü f é . . . Hogy a fo-
lyosókat rendszeresen felhasz-
ná l ják kiállításra. Mindig ta lá-
lunk i t t olyan embert , akivel le-
ülhetünk beszélgetni, csak úgy 
spontánul összefuthatunk isme-
rősökkel . . . „Vajon, hogy lehet 
a klubban magánlakást f enn ta r -
tani!? Arra a bizonyos 9. számú 
zárt a j tóra gondolok." 

„Csak a műsorokra szoktam 
lejönni, azokat jónak tartom. A 
Móra koleszosok a késői rendez-
vényeken nem vehetnek részt. 

„Sokrétű, színvonalas a ku l tu -
rális program, min lenki megta-
lál ja a számítását. É n főleg a jó 
társaságért vagv >k itt. Lányok 
is lejöhetnek és i K - f n a k és senki 
sem szólja meg őket: na már 

megint ezek az egyetemisták! 
O l c s ó . . . Néha nagyon zsúfolt. 
Rossz, hogy mindig más büféssel 
kell megismerkedni. Aranybá-
nyát cs inálnának a klubból. Hat 
hónap alat t a kilencedik kiszol-
gáló van most. 

„Hetente többször já rok ide, 
főleg ha érdekes a műsor. Ha 
pedig nincs rendezvény, ta lá l -
kozhatok a bará ta immal , vagy 
játszhatok. Albérletben lakom, 
ez egy kicsit elszigeteli az em-
bert . . . Tetszik a rendezők szi-
lárdsága, aktivitása. Egyszer a 
fényképem miat t engem is leál-
l í tottak." 

„Második ot thonom a klub. 
Ne legyen szünnap! Hadd szól-
hassunk bele, hogy mit hal lga-
tunk, szalonzene helyett valami 
modernebbet , f iatalosabbat ké-
rünk. Legyenek folyóiratok, a 
játékszoba helyén lemez-szoba! 
Jó lenne vidám, játékos vetélke-
dőket tar tani . Hadd hozhassunk 
egy vendéget!" 

„A kiállítások, előadások jók. 
Kellene egy fal iújság, amire bá r -
ki kiakaszthatná a cikkét. Ki-
csit túlszervezett, kötött, kevés a 
lehetőség a spontaneitásra. Nin-
csenek nagy társas beszélgeté-
sek, viták." 

S végül, számos személytelen 
nyilakozat után hallgassunk meg 
egy „hivatalos személyt", mit 
mondott Kerekes László igazgató 
a klubról, milyen problémákat 
emelt ki beszélgetésünkkor. 
„Klubunknak jelen pi l lanatban 
2500 tagja van. Majdnem kétez-
ren a JATE hallgatói és oktatói. 
A többiek kül tagok: külföldiek, 
főiskolások, más egyetemek hal l -
gatói. Nem vagyok híve annak, 
hogy az egyetemek, a főiskola 
elzárkózzanak egymástól. Ez a 
k lub lehetőséget kíván biztosíta-
ni a különböző egyetemek hal l-
gatóinak az érintkezésre. Rög-
tön meg kell jegyeznem, a kül -
tagok is sokat tesznek a klubért , 
az orvoskarról ugyanannyi a 
rendező, mint a BTK-ról. De 
emlí thetném a főiskolásokat is. 
Nem titkolt célunk, hogy 
klubunk a szegedi egyetemek, 
főiskolák szellemi és művelődési 

cen t ruma akar lenni, s az á t a -
pasztalatunk, hogy a hallgatók 
többsége magáénak érzi a 
klubot. De ne érezze s a j á t j á n a k 
aki itt pénzért akar kártyázni , 
csak bulizni jön le, aki t csak a 
bü fé olcsó i talárai v o n z a n a k . . i 
A belépő jegyrendszer bevezeté-
se szükségszerű volt, de nem 
gazdasági kényszer. A bevétel 
meg sem közelítette a kiadáso-
kat . A nagyterem befogadó ké-
pessége korlátozott. Aki most je -
gyet vált, az el is jön az e lőadás-
ra. Korábban csak a jegyeket 
vit ték e l . . . A csoportok, a lap-
szervezetek buli-igényeit nem 
t u d j u k kielégíteni, azért jó is, 
meg rossz is a klub. Tavaly pró-
baképpen rendeztünk bulit a 
nagyteremben, ami nem zárha tó 
el az idegenek előtt. A közönség 
ilyenkor szabadosan viselkedik. 
A rendfennta r tás nem biztosít-
ható úgy, min t egyébként. Ebből 
leszűrtük a t a n u l s á g o k a t . . . 
Nagy érdeklődés kíséri rendes-
vényeinket, ezeken résztvenni 
mindig mindenki számára adott 
lehetőség. Alapvető célkitűzé-
sünk, hogy részt vál la l junk az 
egész egyetemi és KISZ nevelő-
munkában , emellett a klubtagok 
rendkívül sokirányú érdeklődé-
sét is f igyelembe vesszük. Ennek 
eredményességéről a tagság tud 
dönteni. Milliós ér tékű berende-
zési tárgyakat épségben meg 
tud tunk őrizni. A városban jó 
a morális hí re k lubunknak , 
méltó ahhoz, hogy az egyetemé. 
Rengeteg műszaki javítást vé-
geztünk, nem rongálódás eredetű 
hibák ki javí tására . A falon levő 
nedvesség foltok eltüntetésére, a 
vakolathul lás megszüntetésére 
80 ezer forintot kell áldoznunk. 
A já tékterem felszerelésének bő-
vítésére hamarosan sor kerül . 
Tovább épí t te t jük a folyosói 
padsort. A tévé szobát á ta lakí t -
t a t j u k komolyzene hallgatásra 
is a lkalmas teremmé. U jabb vi-
lágítósort kap a folyosó, ezzel 
megoldjuk a kiállítási megvilá-
gítás p r o b l é m á j á t A lemez- és 
magnószalag ál lományt folya-
matosan bőví t jük. 
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